
VYDÁVÁ OBEC ZVOLE U PRAHY únor 2012 ZDARMA

ZVOLSKÉ NOVINY
Máme za sebou vstup do nového roku. Jak začal? Smutně. Navždy nás 

opustila nejstarší obyvatelka Zvole paní Šafránková, nedlouho po ní pak 

pan Malý. Oba byli součástí této obce dlouhá léta, byli spjati s historií, 

ovlivňovali její vývoj a budou chybět. Život však jde dál. Proběhl Zvolský 

ples za spokojenosti těch, kteří přišli. Tanec, dobrá zábava a po několika 

letech vítězství jiné, než dámské sestavy v pivní štafetě. Masopust byl 

v nejmrazivějším počasí, které ve Zvoli pamatuju. I přes to přišlo mnoho 

dětí i dospělých, shlédli masopustní frašku Něhurka a sedm trapaslíků 

v podání Sebranky příležitostných herců Hazard. Vládu nad obcí na je-

den den převzaly masopustní maškary. Průvod masek pak obešel obec 

až ke Krupičkům, kde byl podle zažité tradice střelou z pušky hospodáře 

skolen a posléze políbením čistou pannou oživen medvěd. Oživování bylo 

trochu problematické z důvodu nedostatku čistých panen. Odpoledne té-

hož dne pak výroční schůze hasičů. Hodnotil se uplynulý rok – a bylo 

za co hasičům poděkovat, představen byl plán činnosti pro rok součas-

ný. Jedním ze stěžejních cílů je přístavba zbrojnice, zlepšující zázemí 

pro zasahující hasiče. Co nás letos čeká? Budeme pokračovat v přístavbě 

hřbitova, začneme stavět polyfunkční dům. Bude schválen lesní hospo-

dářský plán, určující hospodaření v lese na příští desetiletí. Na podzim 

proběhnou krajské volby. Příležitost vyměnit nekompetentní koalici so-

ciálních demokratů s komunisty zadlužující kraj za odpovědnější vedení. 

Z pozice, kterou zastávám, mám možnost sledovat absolutní nezájem 

o problémy samospráv ze strany vedení kraje. Například pokusy o zása-

hy do fungujícího systému dopravní obslužnosti s jediným cílem – omezit 

platby kraje na prokazatelné ztráty dopravců bez ohledu na potřeby oby-

vatel. A to je zajištění dopravní obslužnosti jednou ze základních povin-

ností kraje. Také opravy silnic s odloženou splatností o dva roky je skryté 

zadlužování, které si zhotovitelé nechají jistě řádně zaplatit. Každý, kdo 

bude řešit vzniklé problémy, bude mít co dělat. A naše oblast – Praha vý-

chod a západ rozhodně k srdci pana hejtmana nepřirostla. Za uplynulé 

tři roky do mikroregionu dolnobřežanska nepřišlo z krajských dotací té-

měř nic. Volební výsledky tady pro současnou koalici v minulých letech 

nebyly příliš oslnivé. Přesto není důvod vnímat budoucnost s obavami. 

Na základě nových pravidel o přerozdělování fi nančních prostředků ze 

státního rozpočtu budou rozpočty samospráv posíleny, v našem případě 

přibližně o tři miliony od roku 2013. Bude záležet jen na nás, jakým způ-

sobem takto získané prostředky vynaložíme.

Mirek Stoklasa

Jak v novém roce

Foto: Jan Stoklasa 

Jak v novém roce ✶ Zprávy z obce ✶ Plán práce na rok 2012 ✶ Veřejné projednání návrhu lesního 
hospodářského plánu ✶ Ve Zvoli se také stalo ✶ Žijí mezi námi ✶ Černíky ✶ Ze školy ✶ SK Zvole 
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ZPRÁVY Z OBCE 

Rada obce Zvole na svých zasedáních probíra-
la také tyto body:

termíny plánovaných zasedání zastupitel-• 

stva obce v letošním roce (15. 3.; 28. 6.; 

20. 9.; 19. 12.),

jmenování členů tiskové komise: Ing. • 

Lubomír Duda, RNDr. Lenka Betincová, 

Klára Betincová, Sabina Dudová,

schválení ceníku inzerce ve Zvolských • 

novinách,

příprava výběrového řízení na polyfunkč-• 

ní dům,

kolaudace osvětlení v ulici Severní,• 

zahájení příprav k pracím na novém • 

územním plánu a předložení záměru 

zastupitelům,

možnosti získání dalších pozemků v ob-• 

lasti bývalého prasečáku,

přístavba hasičské zbrojnice,• 

nabídku VHS Benešov na vyčištění kaná-• 

lových vpustí v Nové Zvoli,

dotace z obecního rozpočtu pro Sokol • 

Zvole na vybudování umělého trávníku 

na hřišti ve Zvoli,

odpuštění ročního nájmu kadeřnictví pod • 

MŠ jako zápočet vloženého materiálu na 

jeho rekonstrukci.

Úplné zápisy ze zasedání Zastupitelstva a rady 
obce Zvole naleznete na obecním úřadě nebo 
na www.zvole.info.

Ze zasedání Rady obce

Zastupitelstvo obce Zvole schvaluje:
Cenu nájmu hrobového místa pro příští ob-• 

dobí ve výši 100 Kč za rok za urnové místo 

a 200 Kč za hrobku a hrobové místo. 

Převzetí pozemků do majetku obce • 

Zvole – parc. č. 482/4 o  výměře 864 m
2
 

a parc.č. 480/8 o výměře 2 320 m
2
, druh 

pozemků – ostatní plocha, využití pozem-

ků – ostatní komunikace, oba v k.ú. Zvole 

u Prahy, od majitelů pí. Marie Šulíkové, 

bytem Palackého 627, 334 41 Dobřany 

a p. Václava Justiána, bytem J. Štulíka 314, 

252 45 Zvole.  

Rozpočtové opatření 2/2011.• 

Rozpočet na rok 2012.• 

Zastupitelstvo obce požaduje ke svému další-

mu rozhodování o přidělení fi nančního pří-

spěvku Sokolu Zvole na dobudování hřiště 

dodání podkladů a to prostřednictvím rady 

obce, která bude specifi kovat požadované 

podklady.    

Zastupitelstvo obce pověřuje fi nanční výbor 

shromážděním požadavků neziskových or-

ganizací na příspěvek na činnost a předlože-

ním návrhu na rozdělení částky 150 000 Kč 

radě obce. Termín 28. 2. 2012.

Za navrhovatele 
Ing. Lubomír Duda, Luboš Hrachovec

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva 
obce Zvole konaného dne 22. 12. 2011

Poplatky za odpady
Téma aktuální a často diskutované na na-

šich webových stránkách. Začnu tím, jaký 

je pohled přes paragrafy zákona o odpadech. 

Překvapivě nejsou původcem odpadu obča-

né, ale obec. A odtud se odvíjí celý problém. 

Obce a města jsou nucena tvořit vyhlášky a ce-

novou politiku, vybírat poplatky a tím vlastně 

nést odpovědnost za kvalitu této služby. To 

vše bez možnosti jakéhokoli zisku, zisk reali-

zují svozové fi rmy. Ke stanovení výše poplat-

ku vedou dvě cesty. První – zákon o místních 

poplatcích. Ta říká, že od každého trvale hlá-

šeného občana můžeme vybrat maximálně 

pět set korun (od dubna se čeká novelizace 

s navýšením až na 900Kč). To by znamena-

lo vybrat v našich podmínkách 770tisíc, my 

však potřebujeme 1,24 miliónu. Proto se za-

stupitelstvo již před časem rozhodlo pro dru-

hou cestu – zákon o odpadech, kde poplatek 

není regulován a má vztah k jednotlivým ne-

movitostem. Tam jsme schopni požadovanou 

část vybrat, ale na úkor možnosti dát úlevu 

například samostatně bydlícím důchodcům. 

Nabízíme tedy na výběr aspoň možnost volby 

četnosti svozu. Existuje norma, podle které 

průměrný občan vyprodukuje týdně 26 l od-

padu, což pro čtyřčlennou rodinu znamená 

vývoz popelnice o objemu 110 l jednou týd-

ně. Do toho ale vstupuje třídění. To sice 

zmenšuje naplnění popelnice, ale za odvoz 

tříděného odpadu platíme též. Jediný rozdíl 

je, že na základě množství vytříděného odpa-

du dostaneme prostřednictvím EKO-KOMu 

část platby zpět (v loňském roce 304 tisíc). 

Pokusíme se napravit nemožnost slev pro 

samostatně žijící důchodce jakousi sociální 

dávkou, kterou musí schválit zastupitelstvo 

obce. Věřím, že se to podaří. Na závěr po-

píšu ideální stav odvozu odpadů. Každá po-

pelnice je označena (čárový kód), sběrný vůz 

je vybaven vážícím zařízením a každý platí 

opravdu odvezený odpad. Ale jsem realista. 

Takto nastavený systém by znamenal prázd-

né popelnice a odpad v příkopech a lesích. 

I tak je ho tam dost.

Sepsal Mirek Stoklasa

Zima před vánoci nepřišla. Padaly dokonce 

teplotní rekordy, listopad byl nejteplejší za po-

sledních několik desítek let. Prosinec bez sně-

hu a mrazu, bez romantiky padajících vloček. 

A přitom když je všude bílo, vypadá to uklize-

ně až načančaně. Až v lednu zamrzlo. A to víc 

než bylo příjemné. Jen led na rybnících byl ko-

nečně k dispozici nedočkavým bruslařům a ho-

kejistům. Protože jsme na letošní zimu zbroji-

li a zakoupili sněhovou frézu (předchozí dvě 

zimy nás vyškolily a ukázaly potřebnost tako-

véto mechanizace ve výbavě obce) obecní pra-

covníci ji vyzkoušeli při úpravě ledu. Extrémní 

mráz ukázal slabiny obecních staveb. Zamrzla 

Tak trochu podivná zima
voda na obecním úřadu a na čističce, družina 

se nedala vytopit a s drobnými problémy se 

potýkalo i topení ve škole. S takto dlouho tr-

vajícími nízkými teplotami nepočítají ani vý-

počtové modely při projektování topení v této 

oblasti. A když konečně mráz trochu povolil, 

přišlo sněžení s větrem, které dohromady vel-

mi znepříjemnilo životy řidičům. Silnice mezi 

Zvolí a Ohrobcem, Ohrobcem a Břežanami 

a za nimi do Písnice byla velmi nebezpečná. 

A silničářům nebylo možné zas tak něco vy-

čítat. Prohrnutá silnice se velmi rychle znovu 

ztrácela pod sněhovými jazyky. Jak to bude 

dál? Musíme doufat v brzký příchod jara, 

které by nás sluníčkem trochu zahřálo. Těším 

se na vynášení Moreny z obce, pak na svátky 

jara – velikonoce. Všechno se zazelená, roz-

kvete, pookřeje. Snad i úroda ovoce v tomto 

roce bude konečně po dvou hubených létech 

obstojná.

Mirek Stoklasa
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V následujících řádcích bych chtěl seznámit 

občany s tím, co nás čeká v letošním roce.

Předkládaný plán zahrnuje nejdůležitější při-

pravované akce. K tomu samozřejmě přísluší 

zajištění některých drobných akcí charakteru 

údržby nebo rekonstrukce a také zajištění běž-

ného chodu  obce a obecního úřadu. Nyní tedy 

k nejdůležitějším akcím.

1.  Nákup části pozemku  pod bývalým
prasečákem

Jak víte, zastupitelstvo dalo radě obce zelenou 

k zajištění nákupu nabízeného pozemku pod bý-

valým prasečákem. Jedná se o pozemek o rozlo-

ze asi 4 400 m
2
 v požadované ceně 450 Kč/m

2
. 

Tento pozemek sousedí s pozemkem v téže loka-

litě, který je již ve vlastnictví obce. Pro zajištění 

nákupu je nutné nejprve zajistit přesný geomet-

rický plán nabízeného pozemku a provést dělení 

a slučování daných pozemků. Zpracování geome-

trického plánu je již zadáno a provádí se. Po jeho 

zpracování bude možné určit přesnou rozlohu 

nabízeného pozemku a tím i jeho celkovou cenu.

Na pozemcích je několik staveb. Pozemky pod 

nimi náleží Lesům ČR. Bylo dohodnuto s vlast-

níkem, že dané pozemky budou bezplatně pře-

vedeny na obec. I tato činnost již nyní probíhá. 

Dále bude ještě objednán odhad ceny nabízené-

ho pozemku soudním znalcem.

Po dokončení všech uvedených prací bude tato 

problematika projednána na řádném zastupitel-

stvu obce s návrhem dalších kroků resp. s před-

ložením k odsouhlasení případné kupní smlou-

vy na daný pozemek.

2. Dokončení přístavby hřbitova
Všichni jste určitě viděli, že v loňském roce byla 

provedena výstavba obvodové zdi se vstupní 

branou nové části zvolského hřbitova. V letoš-

ním roce nás čeká dokončení jeho vnitřní úpra-

vy, tedy ozelenění spočívající ve výsadbě dřevin 

a vybudování travnatých ploch. Pro tuto akci 

jsme požádali o dotaci na „Ozelenění hřbitova“ 

Státní fond životního prostředí. Žádost byla 

podána včetně příslušného projektu. Do kon-

ce února bude rozhodnuto o přidělení dotací 

pro letošní rok. V případě přidělení dotace pak 

dále zorganizujeme výběrové řízení na dodava-

tele přesně podle požadavků fondu životního 

prostředí a zajistíme jeho realizaci vybranou 

fi rmou. 

Po provedení osázení nás budou čekat ještě 

dokončovací práce jako je barevná úprava ob-

vodových zdí, dokončení parkoviště před hřbi-

tovem a další drobné práce.

3.  Příprava výstavby polyfunkčního domu 
a její zahájení

V našem volebním programu byl závazek na vý-

stavbu tzv. Polyfunkčního domu, který vznikne 

na místě stávající budovy družiny a lékařského 

střediska. V novém domě bude kromě družiny 

a lékařského střediska ještě společenská míst-

nost s obecní knihovnou, která tak dostane 

nové a důstojné prostory. Bude zde možné po-

řádat i další společenské akce pro větší počet 

účastníků – občanů Zvole.

V minulých letech byl zpracován projekt a do-

končeno stavební řízení, takže obec vlastní 

platné stavební povolení.

V současné době jsme zahájili přípravu výběro-

vého řízení na dodavatele stavby. Radou obce 

bylo rozhodnuto o tom, že vlastní výběrové 

řízení provede nezávislý odborník najatý obcí. 

Výběrové řízení proběhne samozřejmě podle 

zákona. Požadavky na něj v současné době 

zpracovává stavební komise obce. Příprava 

zadání, samotné zadání a předložení nabí-

dek bude provedeno v prvním čtvrtletí 2012. 

Komisionelní vyhodnocení nabídek a výběr 

dodavatele stavby předpokládáme dokončit 

do konce května a podepsáni smlouvy o dílo 

s vybraným dodavatelem nejpozději do konce 

června.

Zahájení výstavby pak bude neprodleně násle-

dovat tak, aby hrubá stavba byla dokončena 

do konce roku 2012. Dokončení výstavby bude 

v roce 2013.

                                     

4.  Zpracování lesního hospodářského plánu 
na období 2012 až 2022.

V loňském roce bylo zadáno zpracování les-

ního hospodářského plánu na další desetile-

tí. Jeho návrh je zpracován. Informaci o jeho 

veřejném projednání uvádíme v samostatném 

článku.

5. Výběr lesního odborného hospodáře
V souvislosti se zpracováním lesního hospodář-

ského plánu (LHP) nás čeká ještě povinnost 

výběru nového odborného lesního hospodáře 

( OLH ). Výběrové řízení na OLH proběhne 

po schválení LHP státními orgány. S tím také 

úzce souvisí zajištění nezbytných prací v lese 

ve druhém pololetí tohoto roku. Tyto činnosti 

budeme zajišťovat v úzké součinnosti s novým 

lesním hospodářem.

Z uvedeného přehledu je zřejmé, že radu obce 

a samozřejmě i její zastupitelstvo čeká zejména 

v prvním pololetí letošního roku nemálo práce. 

Přeji nám všem, aby se tato práce dařila.

Lubomír Duda

Plán práce na rok 2012
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Dne 2. 2. 2012 proběhlo v místnosti pod 

školkou veřejné projednání návrhu lesní-

ho hospodářského plánu (LHP) pro lesní 

hospodářský celek Zvole (LHC). S plá-

nem seznamoval veřejnost jeho zpracovatel 

Ing. Pavel Rensa.  Krom Ing. Rensové, která 

na  vypracování LHP spolupracovala, byli 

přítomni ještě Ing. Jan Uher, Ing. Jiří Štich 

a Ing. Roztočil, všichni profesně spjatí s pra-

cí v lesích. Tito odborníci přišli na pozvání 

vedení obce, připraveni odpovídat na dotazy 

občanů, případně doplnit zprávu zpraco-

vatele z pohledu praktického hospodaření 

v lesích. Zúčastnil se též stávající nájemce 

pan Lukáš Tomek se svým odborným hos-

podářem Ing. Zdeňkem Nerglem. Při projed-

nání bylo přítomno mimo vyjmenovaných 

odborníků pět zastupitelů obce a asi osm ob-

čanů. Předpokládali jsme, že účast občanů 

s ohledem na předchozí dění bude výrazně 

vyšší. 

Ing. Rensa nejdříve představil výchozí pod-

klady pro zpracování LHP (minulý LHP, 

podklady Ústavu pro hospodářskou úpra-

vu lesů, návrh Plánu péče pro chráněnou 

oblast Zvolská Homole a podrobnou osob-

ní prohlídku lesních porostů). Současné 

hospodářské plány se zpracovávají digitál-

ně pomocí státem schváleného programo-

vého vybavení. Tento program zaručuje 

na zpracovateli nezávislé výsledky. Prvotní 

výstupní data neovlivněná vlastníkem lesa 

stanovila maximální výši těžeb (tzv. etát) 

na příští desetiletí v rozmezí 5 734 až 6 896 m
3
. 

Tato varianta řešila rychlou obnovu přestár-

lých porostů v lese s postupným poklesem 

výše těžeb v příštích třiceti letech.

Na základě požadavku obce byly zpracová-

ny další dvě varianty, které by pokud možno 

zaručovaly rovnoměrnou výši těžeb a obno-

vy v příštích třiceti letech. Jejich výsledkem 

byly podobné výše těžeb v rozmezí 3 800 až 

4 700 m
3
 za deset let. Tato výše těžeb by zů-

stala zachována pro další období nejméně 

dvaceti let. Důsledkem těchto dvou variant 

je zvýšení průměrného stáří lesa pro jeho 

obnovu (tzv. obmýtí) ze 112 let na 117 let. 

Všechny tyto varianty vycházejí z předpokla-

du kategorie lesa hospodářského.

K problematice hospodaření v Přírodní re-

zervaci Zvolská Homole uvedl zpracovatel 

Veřejné projednání návrhu lesního 
hospodářského plánu
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LHP, že budeme omezeni závazným plánem 

péče, zpracovaným státní správou – ochra-

nou přírody. Tato pravidla musí být zapraco-

vána do LHP bez úprav, jinak nebude plán 

státními orgány schválen. Je zřejmé, že tě-

mito opatřeními se sníží výnosy z této čás-

ti lesa a prokážeme-li ztrátu z hospodaření, 

máme nárok požadovat fi nanční kompenzaci 

na ochraně přírody. 

Jedním z výsledků zpracovaného návrhu 

LHP je i věková a sortimentní struktura lesa. 

Převažující dřeviny jsou borovice (38%), dub 

(32%) a smrk (14%). Zbylých 16% tvoří ostat-

ní především listnaté dřeviny. Věková struk-

tura lesa je značně nevyrovnaná a o jeho 

podobě vypovídá graf, kde věkový stupeň 

znamená desetiletí.

Tmavé sloupečky ukazují skutečný stav, svět-

lé ideální. Z grafu je patrné, že téměř 60 hek-

tarů obecního lesa je starší sedmdesáti let 

a bude vyžadovat brzkou obnovu. Zároveň 

je z grafu patrné, že zastoupení věkové sku-

piny 10 až 50 let je velmi nízké. To zname-

ná, že v období šedesátých až devadesátých 

let neprobíhala dostatečná těžba a výsadba 

(obnova).

Další část seznamování s návrhem LHP se 

dotkla kategorizace lesa. Požadavek na vy-

hlášení lesa zvláštního určení pro rekreaci, 

na který byl vypracován minulý LHP a který 

nebyl naštěstí vyhlášen, nedoporučil žádný 

z přítomných odborníků, ani Ing. Mikeš, zá-

stupce státní správy, která bude defi nitivní 

podobu LHP schvalovat. V případě zájmu 

o tuto kategorii by obec ke schválení plánu 

musela předložit projekt investic k vybudo-

vání lesní infrastruktury zajišťující rekreač-

ní využití (rozšířená, upravená a udržova-

ná cestní síť, odpočívadla, lavičky, altánky, 

můstky přes potoky, vyhlídkové terasy a dal-

ší). Podobnou infrastrukturu v obecních le-

sích nemáme a jejich výstavba by odčerpala 

značnou část obecního rozpočtu. 

Z navrženého LHP dále vyplývá zásoba dřev-

ní hmoty v obecních lesích, která je 19 400 

m
3
. Minulý LHP uváděl zásobu v roce 2001 

ve výši 20 900 m
3
 (zahrnuje však 8,8ha stát-

ních lesů). Po odečtení zásob ve státních 

lesích vychází minulá a současná zásoba 

stejná.

Ukazatelem, důležitým pro hospodaření 

v lese je průměrný přírůstek dřevní hmoty 

za rok. V našem případě se jedná o 414 m
3
 

za rok. Z toho vyplývá, že za deset let při-

roste v obecních lesích 4 140 m
3
 dřevní hmo-

ty. Rada obce bude navrhovat zastupitelům 

nepřekročit tento přírůstek ve schváleném 

závazném etátu. 

Čeká nás ještě schválení požadavků vlastníka 

zastupitelstvem (především výše etátu), je-

jich předání zpracovateli LHP. Ten zpracuje 

jeho defi nitivní návrh a předloží ho ke schvá-

lení státní správou. Lesní hospodářský plán 

obsahuje samozřejmě daleko více informací 

důležitých pro hospodaření v lese.  

Závěrem nám dovolte použít staré lesnické 

pravidlo, že les se vychovává a zároveň obno-

vuje pilou a sekyrou. To znamená, že nejpr-

ve musíme kácet a na takto uvolněné místo 

sázet. 

Luboš Duda a Mirek Stoklasa   
Foto: Jan Stoklasa 
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Na začátku prosince loňského roku se zastavily 

hodiny v našem kostele. Závada byla přiměře-

ně závažná – zlomila se jedna ze dvou planžet, 

na kterých je zavěšeno kyvadlo. To se vychý-

lením přestalo pohybovat. Nahrazení planže-

ty nebylo až tak složité, hodiny se však začaly 

zrychlovat. Požádal jsem o pomoc restaurátora 

a stroj hodin byl podroben důkladné prohlídce 

Hodiny v kostele

Rozpočet 2011
Rozpočet 2012

a kontrole. Výsledek – bez generální opravy to 

dál nepůjde. Přizvali jsme tři hodinářsko-restau-

rátorské fi rmy, požádali je o návrh potřebných 

oprav (hodinový stroj, převodové ústrojí, ručič-

ky a ciferníky) a nabídku ceny, za kterou se dá 

oprava realizovat. Všechny tři fi rmy se shodly 

v nutnosti odstavení hodin z důvodu jejich znač-

ného opotřebení (tikají od roku 1894), čímž 

předejdeme možné havárii, při které by v nej-

černějších scénářích mohlo dojít k proražení 

klenby kostela padajícím závažím. Než ale práci 

zadáme, musíme vyřešit majetkoprávní vztah. 

Dle zákona o obcích smíme investovat pouze 

do majetku obce a tak jsme požádali pana fa-

ráře Žáka (zástupce Zbraslavské farnosti, pod 

kterou zvolský kostel spadá) o sepsání dohody 

o vlastnictví. Tu v současné době posuzuje ma-

jetková správa Pražského arcibiskupství. Podle 

ní, a doufám, že to tak dopadne, bude obec 

majitelem hodin. Cesta k opravě bude otevře-

ná. Samotná oprava proběhne v řádu měsíců. 

Součástí nabídek byla i možnost elektronizace 

hodin. Ještě ji budeme probírat, ale velký příz-

nivec tohoto řešení nejsem. Vždyť vytrácení se 

Na posledním zasedání zastupitelstva 22. 12. 

2011 bylo přijato  druhé rozpočtové opatření 

a tím vlastně uzavřen rozpočet na rok 2011. 

Jak dopadl? Jak jsme hospodařili? Příjmová 

stránka rozpočtu se zvýšila o 400 tisíc opro-

ti plánu a to hlavně zásluhou zvýšení příjmů 

z daně z příjmů fyzických osob ze závislé čin-

nosti. Ve výdajích byly téměř všechny kapito-

ly kráceny, s ohledem na maximální možnou 

úsporu fi nančních prostředků. Výsledkem je 

přebytek 4 036 200 Kč. Z celkového rozpočtu 

15,5 mil. je to jedna čtvrtina. Pozastavili jsme 

investice (mrzí mě chodník na ulici Březovské 

až do návsi ke krámu, který není), na opra-

vách a udržování se však nešetřilo. Zastarávání 

a neopravování by se v dalších letech vrátilo 

jako bumerang a jistě za vyšší ceny. To se týká 

především školy, kde byl rozpočet proti pů-

vodnímu ještě navýšen přibližně o půl milio-

nu. A kam půjdou ušetřené peníze? V letošním 

roce chceme začít s výstavbou polyfunkční-

ho domu a dokončit hřbitov. Investice v řádu 

milionů, na hřbitov snad s podporou dotace 

z Fondu životního prostředí. Od roku 2013 má 

začít platit novelizovaný zákon o rozpočtovém 

určení daní (na jeho znění se pracuje), který by 

měl zvýšit podíl měst a obcí ze sdílených daní. 

V našem případě navýšení zhruba o 3 miliony, 

které poslouží k dostavbě již zmíněného poly-

funkčního domu.

Sepsal Mirek Stoklasa

Na posledním zasedání zastupitelstva v pro-

sinci 2011 byl zastupiteli přijat po diskuzi 

rozpočet na letošní rok. Je postaven jako 

vyrovnaný, výdaje obce jsou rovny příjmům. 

Oproti návrhu na rok 2011 je vyšší o sedm 

set tisíc, reaguje na zvýšení počtu obyvatel 

a vyšší výběr sdílených daní, než se předpo-

kládalo. Nad návrhem rady se mezi zastupi-

teli nejvíce diskutovalo o výdajích na služby 

spojené s lesem, kde původních 500 tisíc 

bylo rozporováno a sníženo na částku 64,5 

tisíc na lesní hospodářský plán. Ostatní část-

ky, které ve spojení s hospodařením v lese 

vzniknou, budou řešeny postupně, rozpoč-

tovými úpravami. Dále byl zapracován ná-

vrh fi nančního výboru na navýšení částky 

na dotace neziskovým organizacím o 20 tisíc 

na 150 tisíc. Shromáždit žádosti a navrhnout 

rozdělení této částky dostal za úkol od zastu-

pitelů právě fi nanční výbor. Pro milovníky ry-

bolovu dobrá zpráva, počítáme opět s náku-

pem ryb do našich rybníků částkou 25 tisíc. 

Věřím, že přibližně stejnou částku vybere-

me od rybářů na povolenkách. Pro zájemce, 

schválený rozpočet je k nahlédnutí na obec-

ním úřadě či na našich webových stránkách 

www.zvole.info.

Sepsal Mirek Stoklasa

Zastupitel Účast Účast v % Omluveno Neomluveno
Miroslav Stoklasa 6 100

Lubomír Duda 6 100

Luboš Hrachovec 5 83 1

Marek Novák 6 100

Pavel Koudelka 5 100 zastupitel od 2 zasedání

Hana Šiplerová 5 83 1

František Králíček 1 100 zastupitel jen první zasedání

Jaroslava Hrubá 6 100

Katarína Hánělová 5 83 1

Jana Straková 6 100

Václav Jež 6 100

Miloslav Petříček 5 83 1

Michal Zuza 2 33 4

Michaela Mařáková 4 67 2

Josef Šebek 4 67 2

Marie Figelová 3 50 3

Docházka zastupitelů na zasedání 
zastupitelstva obce Zvole v roce 2011

tradic, a každodenní natahování hodin tradicí 

je, připravuje náš život o spojení s minulostí. 

Věřím, že v každé době bude v obci někdo, kdo 

přijde hodiny natáhnout.  

Sepsal Mirek Stoklasa



Zvolské noviny 7

ELI Beamlines je bez nadsázky největší 

a nejambicióznější vědecko-výzkumný projekt 

v historii České republiky. Vybudování špičko-

vého laserového centra v sousedních Dolních 

Břežanech bude stát téměř 7 miliard korun. 

Vzhledem k tomu, že se jedná o projekt evrop-

ský, bude však 85 procent této částky hrazeno 

ze strukturálních fondů – pouze 15% nákladů 

pokryjí zdroje ze státního rozpočtu České re-

publiky a z rozpočtu Akademie věd.

Proč byly z řady kandidátů na umístění lase-

rového centra vybrány nakonec právě Dolní 

Břežany? Fyzikální ústav Akademie věd vě-

noval prosazení České republiky jako sídla 

ELI Beamlines velké úsilí, projekt měl také 

od začátku silnou podporu domácí politic-

ké reprezentace. Dolní Břežany byly pak 

vybrány především pro svou polohu (blízko 

mezinárodního letiště a dálniční sítě) a také 

díky tomu, že pozemky vyhovují náročným 

technologickým nárokům (minimální otřesy 

apod.).

Výzkumné programy, které budou v lasero-

vém centru ELI Beamlines realizovány, mo-

hou pomoci k objevování nových cest v léčbě 

rakoviny, lékařské diagnostice, zobrazování 

mikročástic nebo ve vývoji materiálů odol-

ných v extrémních podmínkách. Projekt také 

ve spolupráci s univerzitami a předními vědci 

ze zahraničí i z ČR nabídne vynikající postgra-

duální vzdělávání studentům přírodovědných 

a technických oborů. „Středisko bude mezi-

národní a kontakty se světovými kapacitami 

nutně přinesou užitek i našim vědcům a tech-

nikům,“ očekává známý spisovatel a obyvatel 

Zvole Ondřej Neff.

ELI Beamlines – příležitost pro Středočechy
Výstavba a provoz vědeckého střediska takové-

ho významu znamená pochopitelně šanci pro 

lokální výrobce, dodavatele a služby, zvýšení 

poptávky po ubytovacích kapacitách a nová 

pracovní místa v navazujících fi rmách a pro-

vozech. Některé pracovní příležitosti nabídne 

přímo laserové centrum (např. údržba, kan-

týna, ostraha, úklid, technická správa budovy, 

servis). Stavba přitom nebude mít negativní 

vliv na životní podmínky obyvatel Dolních 

Břežan, Zvole, Ohrobce ani dalších obcí. 

V Dolních Břežanech vznikne nová silnice, 

nový kruhový objezd i nový vodovod. Po do-

končení stavby se prý vedení ELI Beamlines 

pokusí vyjednat posílení hromadné dopra-

vy směrem z Prahy i do Prahy, což přinese 

prospěch i obyvatelům Zvole. Důležité je do-

dat, že výzkum realizovaný v ELI Beamlines 

Nedaleko Zvole vyroste unikátní 
vědecké centrum

Vánoční šampión

nebude zdraví škodlivý a nepočítá s životu ne-

bezpečnými materiály. 

Kdy a jak se bude stavět?
Začátek demoličních prací je naplánován 

na přelom ledna a února 2012, samotná stav-

ba začne slavnostním položením základního 

kamene v dubnu-květnu 2012. Budovy budou 

dokončeny v prosinci 2015 a v lednu 2016 bude 

provoz laserového centra zahájen. Na místě 

neutěšeného brownfi eldu tak vznikne moder-

ní vědecký kampus volně přístupný veřejnosti 

a architektonicky nejvýraznější objekt v širo-

kém okolí. ELI Beamlines bude jednou z vizi-

tek Středočeského kraje.

Ondřej Gabriel, ELI Beamlines

Je to senzace. Osmnáctiletý šachista ze Zvole 

Vojta Straka se stal 17. prosince 2011 v Praze 

mistrem ČR mládeže v bleskovém šachu. 

Základní část (13 partií) suverénně vyhrál 

s 11,5 body. Deset partií vyhrál a soupeřům 

povolil jen tři remízy. Na druhého v pořadí 

měl náskok 1,5 bodu!

V semifi nále po dvou vítězstvích vyřa-

dil Michala Šrejbra. Ve fi nále s Honzou 

Macháněm první partii bílými fi gurami 

s přehledem vyhrál. Ve druhé pak černými 

uhrál remízu a ta mu stačila k zisku titulu. 

Kategorii dospělých vyhrál Viktor Láznička. 

Mezi ženami byla nejlepší Tereza Olšarová.

Vojta začal hrát šachy v pěti letech a svůj prv-

ní velký úspěch zaznamenal už před 10 lety. 

Stal se mistrem Čech do 8 let. Další velké 

úspěchy získal ale až jako junior. V roce 

2009 byl druhý na mistrovství ČR v rapid 

šachu a letos druhý v kategorii do 18 let 

ve „vážném“ šachu. Na podzim reprezen-

toval v bulharské Albeně na mistrovství 

Evropy v kategorii do 18 let. Má ale rád 

všechny sporty. Dobře hraje fotbal, v zimě 

hokej, bowling. Zajímá ho fyzika a chtěl by 

jí studovat na vysoké škole.

Podle dlouholetého zvolského šachového 

hráče a trenéra Bedřicha Chaloupky byl jeho 

výrazný talent znát od první návštěvy v klu-

bu. Pod vedením plzeňského trenéra Jana 

Bílka se propracoval mezi nejlepší juniory 

v republice. Ve Zvoli teď sám působí jako 

šachový trenér dětí i dospělých! Hráčsky 

své kamarády ze Zvole přerostl. Hraje I. ligu 

družstev za klub OAZA Praha a současně 

II. ligu za Vyšehrad. Nešachové znalosti 

„nasává“ na gymnáziu Budějovická.

Vladimír Zápotocký
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Vánoční výstava ve škole 
a koncert

V sobotu, v předvečer první adventní neděle, se v kostele svaté Markéty 

sešlo přes sedmdesát lidí, dětí i dospělých, na Adventním koncertu. Celý 

večer zahájila a provázela jím paní učitelka Netopilová. Tato akce byla 

první svého druhu a časem se z ní možná stane další z mnoha tradic 

obce. V kostele vystoupila spousta žáků ze ZUŠ Vrané nad Vltavou, kteří 

předvedli sborový zpěv, hru na housle, fl étnu i klávesy. Na varhany a klá-

vesy je doprovázel vzácný host, Jana Havlíčková ze Dvora Králového.

V průběhu večera paní učitelka Netopilová představila i několik tradič-

ních zimních pranostik, aby občané věděli, co je čeká a nemine v ná-

sledujících dnech. Uvidíme, jak prožijeme následující rok. Mimo jiné 

zmínila i krásnou sbírku pohlednic fotografa Ondřeje Neffa. Následně 

pan Vladimír Hudousek, organizátor celé akce, řekl pár slov o adventu. 

K závěru akce farář Pavel Žák pronesl krátkou řeč a požehnal několi-

ka adventním věncům. Nakonec slavnostně zaplála první ze čtyř svíček 

na jednom z nich. Večer uzavřel krátkým přáním pěkných svátků staros-

ta obce Mirek Stoklasa.

Přestože venku panovaly nízké teploty, vystoupení žáků a líbivé tóny na-

vodily v kostele vroucí atmosféru. Doufejme tedy, že se Adventní koncert 

stane další předvánoční tradicí Zvole.

Sabina Dudová

Posledním předvánočním zvykem ve Zvoli bývá vánoční výstava ve ško-

le a koncert v kostele sv. Markéty. Letos si mohl každý 20. prosince 

odpoledne prohlédnout v budově základní školy výtvarné práce žáků 

první až páté třídy a Akimovy školičky. Do každého keramického či 

papírového výtvoru byl jasně vtisknut motiv Vánoc, ať už jím byl kapr, 

sněhové vločky, andělé, celý betlém nebo cokoliv jiného. Nedílnou sou-

část představovala i vlastnoručně psaná vánoční přání.

Po výstavě se návštěvníci akce mohli přesunout do kostela sv. Markéty 

na víc jak dvacetiletou tradici, Vánoční koncert. Ten otevřel školní sbor 

pod taktovkou paní ředitelky Strejcové příhodnou písní Zvolský koste-

líček a nadále akcí prováděla paní učitelka Netopilová. Ta představila 

letošní prvňáčky, kteří recitovali básničky. Následovaly další zpěvy pís-

ní sboru a dnes již tradiční a neopomenutelná pastýřská hra v podání 

žáků základní školy. Večer uzavřelo společné zpívání známých českých 

vánočních koled.

Sabina Dudová

Zpívání u stromu
Tradičně se na Zvolské návsi pár dní před Vánocemi scházejí lidé 

z obce, aby si společně zazpívali vánoční koledy, popili svařené víno 

a teplý čaj a ochutnali něco 

málo vánočního cukroví. 

Letošní rok nebyl výjim-

kou a tak se 17. prosince 

v předvečer poslední ad-

ventní neděle a přesně tý-

den před Štědrým dnem 

sešlo na návsi přes sto lidí. 

Vzduchem se linul zpěv vá-

nočních koled doprovázen 

líbivými tóny hudebních 

nástrojů. Sváteční atmo-

sféru k začátku akce pod-

pořil romanticky padající 

sníh. K radosti přítomných 

brzy ustal a vítr se zmírnil, 

i díky tomu se mohl k ob-

loze vznést lampion přání, 

později následován čtyřmi 

dalšími. Nakonec to byla 

hlavně zima, která donu-

tila občany rozejít se zpět 

do svých domovů.

Sabina Dudová

Adventní koncert 
v kostele svaté Markéty
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Masopust
Nedílnou součástí každé zvolské zimy je již léta masopust. Ani letošní 

tuhé a neoblomné mrazy tuto tradici nemohly narušit. Od deseti hodin 

se v sobotu 11. února před školou scházeli děti i dospělí v maskách 

i bez nich, aby zhlédli masopustní divadlo a zúčastnili se průvodu ves-

nicí. Letošní satirou okořeněné představení Sněhurka a sedm trapas-

líků se mezi všemi návštěvníky těšilo veliké oblibě. Po ofi ciálním udě-

lení práva k zahájení průvodu se všichni účastníci s medvědem v čele 

a za doprovodu muzikantů vydali na tradiční pochod obcí. Po cukroví 

a chlebíčkách, jež účastníkům masopustu nabízeli lidé z obce, se jen 

zaprášilo a i horký čaj přišel všem promrzlým vhod. K zahřátí pomohl 

i lidový tanec a sem tam kapka alkoholu. Dobrá nálada nikoho neo-

pouštěla ani po poledni, a i mráz pod tlakem svítícího slunce trochu 

polevil. K závěru celé akce byl již tradičně zastřelen medvěd na statku 

u Krupičků. Nakonec se o jeho oživení společnými silami zasloužilo 

několik dívek i žen.

Sabina Dudová

Zvolský ples
Tradiční událostí každé zimy se stal Zvolský ples. Letos se konal 28. 

ledna v kulturním domě v  Jesenici. Ples byl slavnostně zahájen krátce 

po osmé hodině večer. Jeho otevření patřilo sedmi nadaným holčič-

kám a jejich tanečnímu představení. Celým večerem provázela tříčlen-

ná hudební skupina Fragment Band. Z jejich nástrojů se sálem linuly 

především známé české i zahraniční písně. S odtikávajícími minutami 

se parket velmi rychle zaplnil tančícími páry.

Již od začátku akce měli její návštěvníci možnost zakoupit si lístky 

do tomboly. Ta byla letos opravdu bohatá a sešlo se v ní kolem sto pa-

desáti cen, od knih a fi lmů na DVD až po tašky s milým překvapením 

a nápaditými drobnostmi.

Po dvou sériích hudby k poslechu i k tanci, během níž si lidé mohli vy-

chutnat především valčík a českou polku, přišla první část kouzelného 

předtančení tanečních trenérů a mistrů standartních tanců. V první 

části přítomným předvedli malou ukázku elegantního waltzu a vášnivé-

ho argentinského tanga, za nedlouho pro občany vystoupili s velkými 

ovacemi i podruhé.

Po krátké přestávce začala klasická a nejen mezi muži velmi oblíbená 

tradiční soutěž – pivní štafeta. Letos se zúčastnily čtyři týmy – jeden 

ryze mužský, jeden ryze ženský a dva smíšené. Bylo to velmi napína-

vé, o pouhé dvě sekundy s časem 1 minuta 13 sekund vyhrálo první 

smíšené družstvo v čele s pa-

nem starostou a místostarostou. 

Rekord sice tentokrát nepadl, 

ale i tak se jedná o úctyhodný 

výkon a výherci byli odměněni 

nejen nadšeným potleskem, ale 

i hlavní cenou soutěže – ple-

chovkami s pivem.

Jako poslední bod programu 

byla konečně vyhlašována lo-

sovací tombola. Mezi její hlav-

ní ceny patřily například láhve 

kvalitního vína a různé pouka-

zy. Šťastní výherci si s úsměvy 

rozebrali své ceny. Tím však 

zábava ani zdaleka nekončila, taneční parket byl stále otevřený pro 

milovníky tance až do ranních hodin.

Sabina Dudová

Půlnoční ve Zvoli
Vánoce by měly být svátky rodinné harmonie a pohody, ovšem až se 

Štědrým dnem nastává ten pravý sváteční klid. Někteří mají Štědrý večer 

spojený s rozbalováním dárků, jiní s tradiční štědrovečerní večeří nebo 

zdobením vánočního stromku. Někteří si naopak za žádnou cenu nene-

chají ujít půlnoční bohoslužbu a ti si ji ve zklidněné večerní době přišli 

vyslechnout do kostela sv. Markéty.

V deset hodin bohoslužbu otevřel sborový zpěv a následná úvodní 

slova jáhna Vladimíra Hudouska. Ten se v proslovu ohlédl za téměř 

uplynulým rokem 2011. Celý program vyplněný společnými modlitba-

mi, čtením z bible a přímluvami byl prokládán zpěvem sboru občas 

obohaceným doprovodem varhan. Sbor doprovázel i zapalování svíček 

a svaté přijímání.

Půlnoční bohoslužba skončila poslední společnou modlitbou, po-

žehnáním do nového roku a společným zpěvem českých vánočních 

koled.

Sabina Dudová
Fotografi e na dvoustraně: Jan Stoklasa
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Jaroslav Malý 1926–2012

Náš první letošní jubilant

Původem okrouhelský rodák se do Zvole „přiženil“. Ze své domovské 

obce si přinesl pověst stálé opory divadelních ochotníků a fotbalistů. 

U nás se zapojil hodně rychle a dnes na něho vzpomínáme jako na po-

stavu v mnoha směrech nepřehlédnutelnou.

Začněme hned tím ochotničením. Patří do garnitury druhé „zlaté éry“ 

zvolských divadleních ochotníků. Když bychom měli charakterizovat 

jeho postavení v souboru, tak mluvou divadelních kritiků a komentátorů 

řekneme „první milovník“. Jen u režiséra Vitvara můžeme zaznamenat 

takové obsazení třeba v kusech Chudák manžel, Paní Marjánka matka plu-

ku, Paličova dcera, anebo Kalibův zločin. Patřil neodmyslitelně ke stálým 

tvářím souboru. Ostatně, v hlavní roli vystupoval i na velkých obecních 

oslavách. Se svojí manželkou Slávkou vytvořili i historický manželský pár 

při dožínkách jako kníže a kněžna, coby majitelé panství a při nezapome-

nutelných oslavách 700 let obce Zvole vytvořili postavy „krále železného 

a zlatého“ Přemysla Otakara II. se svou paní. Byla u toho i televize a jejich 

jízda „královským kočárem“ je ještě dnes ve foto-depozitářích pamětníků. 

Vlastně jedním dechem můžeme vzpomenout i jednu odnož těch kultur-

ních akcí. Býval stálým bubeníkem šramlu zdejších rodáků, jimž se často 

říkávalo „švitorka“ a ti nechyběli u oslav fotbalistů ani při maškarních ma-

sopustních průvodech po Zvoli a okolí.

Pan Malý býval tradičním spolkařem. Jako mladý podstoupil všechny 

zkoušky a stal se členem zdejšího Mysliveckého sdružení. A to ve společ-

nosti už vážených pánů. Stavitele Šafránka, Františka a Emana Strnadů, 

pana Krásného, Hrachovce i Škobise. Nikdy nechyběl a uměl o té váš-

ni pěkně vyprávět. Stejně tak patřil neodmyslitelně do hasičské sestavy 

mužského družstva. Spolu se Štichou, Volánkem, Kopelentem, Hladíkem, 

Tamchynou a seniorem panem Tikovským se nejvíc podílel v roce 1959 

na uspořádání oslav 50 let zdejšího Dobrovolného sboru. 

Snad jen tomu fotbalu ve Zvoli „moc nedal“. O to líp uměl popisovat góly 

svého staršího syna Jardy a byl ve stejné míře nadšeným fandou i na Honzu 

a jeho dva syny. Na fotbal chodíval za každého počasí. A chodil rád.   

I v pokročilém věku býval odznakem řemeslné zdatnosti a preciznosti. 

Byl jasnou autoritou v broušení pil, uměl „vyladit“ kosu a pokud víme, 

že jeho hlavní disciplinou bývalo od vyučení  „černé řemeslo“, udivoval 

i zálibou v práci se dřevem. Byl skvělý a dobrý vypravěč, taky proto 

nebylo možné projít okolo jejich vrátek a „neprohodit pár slov“. S ním 

možná z této obce odchází éra řemeslných poctivců a všeumělů. Prostě 

těch, co si s každým řemeslem dokázali poradit. Co říct na závěr? Jen 

jedno – pane Malý, budete nám chybět.

Vladimír  Zápotocký

Zdeněk Šafránek se hned zkraje roku stal sedmdesátníkem. Je to rodák, 
a kdyby ho měl člověk charakterizovat, představuje ještě generaci řemeslní-
ků, co o nich platí to české úsloví, že „řemeslo má zlaté dno“. Prostě, poctivý 
fachman. A kolem řemesla i řemeslné poctivosti se také nejvíc točila řeč 
v našem rozhovoru.

Zdeňku, Tvůj brácha je stavařem po tátovi. Po kterém předkovi máš Ty své 
sklony?
Podle mojí matky po jejím bratrovi. Elektrika, ta mě přitahovala skuteč-

ně už od dětství a já se v tom oboru chtěl vyučit a uplatnit.

Všichni Tě spojují s automobily. Tvůj táta měl možná první v obci osobní 
automobil. Člověk by hledal spojitost tam. Tak, jak to bylo?
Otec mi zařídil učební obor v Autodružstvu Praha a ten výuční list 

byl tehdy včetně elektriky. Tou tehdejší mluvou jsme měli učňák až 

na druhé straně Prahy ve Vysočanech a dojíždění bylo nepříjemným 

soustem. Ve druhém ročníku se mi ale poštěstilo to, že mě přeložili 

na provozovnu do Radlic. Autodružstvo Praha bylo založeno už v roce 

1925 a po znárodnění bylo některým vedoucím umožněno své bývalé 

soukromé provozy vést i nadále v pozici ne majitele, ale právě vedoucí-

ho. Okolo těchto lidí také byla soustředěna řemeslná kvalita takového 

provozu.

Zkus charakterizovat ty, co z Tebe „vykovali“ řemeslníka, co si váží práce 
a chce ji dokonale umět.
Nejzajímavějším z těch, co mě usměrňovali, byl pan Alois Votýpka. 

Soustružník, který uměl všechno, co bylo u tak zvaného černého řemes-

la potřeba. Byl to profík vyučený ve Škodovce Plzeň. Byl tam i šesta-

šedesátiletý pan Verner. Prvorepublikový špeditér, co mu pro důchod 

„neuznali léta“ a musel dělat do pokročilého věku. Ten dělal skříně a kar-

dany, hodně mě naučil. Velmi zajímavý byl i jistý pan Tadra. Za války 

dělal na německých vozech. Jinonice opravovaly i bojová vozidla pro 

wehrmacht. Uměl skvěle Volkswageny, dělal jsem na tom s ním. Motory 

pro Pragovky Baby i Piccollo, Mercedesy, Citroëny, dnes jsou to všech-

no veteráni. Taková Pragovka z roku 1937, ta předběhla svou dobu. 

První u nás měla čtyři rychlosti dopředu a zpátečku. On třeba seřizoval 

Fordy. Vždycky pod plachtou! Nechtěl konkurenci, nenechal si „koukat 

do ruky“, udržoval si u Fordů svou nepostradatelnost. Jinak byl skvělý. 

A tihle všichni mě opravdu vyučili řemeslo.

Co pan vedoucí?
Byl nejpodstatnější. Pan Morávek byl vlastně původním majitelem toho 

provozu, a proto jsem taky za jeho vedení poznal, jak to chodilo už 

za první republiky. Načichl jsem i do těžkého života učedníka, včetně 

běhání pro pivo, ale po létech musím říct, že mi to vůbec neškodilo. 

Naučili mě vážit si práce a být za ni zodpovědný.

Takové provozy mívaly i důležitého pana účetního. I tady?
Samozřejmě. Pan Kolman byl superkvalitní. Přišel z banky, prý musel. 

Vždycky pěkně ustrojený, s kravatou. Tvrdil, že pokud někdo dělá s pe-

nězi, musí v každém případě vypadat důvěryhodně. Byl to švihák a po-

každé mu všechno „hrálo na korunu“.

Litoval jsi někdy učednických let?
Jako učedník někdy ano. Chtěl jsem dělat elektriku, ale radlický pro-

voz mě uspokojoval a po létech vůbec nelituji, že jsem u auťáků zůstal. 

Stejně ta elektrika dominovala.

Vojna taky u auťáků?
Měl jsem štěstí. Zůstal jsem u řemesla. Byl jsem zařazen do čety technic-

kého zabezpečení. To mi vyhovovalo.

Okolí Tě nejvíc pamatuje z mnohaletého působení u Renaultů. Tam byl 
i Tonda Urbanů ze Lhoty a osud Vám musel přivát zajímavé zákazníky. 
Závodníky, herce, umělce. Koho například?
Osobně mi byl nejblíž Jirka Hák, automobilový závodník. Byla tam 

i naše tehdejší automobilová špička. Hubáček, Ponec, Trejbal. Ten měl 
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krutý osud. U Malostranského hřbitova v Košířích vlétl pod tramvaj 

a srážku nepřežil. A přitom šlo o banalitu. Nedal přednost.

Umělecký svět?
Vůbec prvním zákazníkem tu u mě byla herečka Jiřina Petrovická. Z her-

ců ještě Martin Růžek nebo Jiří Adamíra. Zpěvačka Hana Zagorová, 

ta vždycky přišla pozdravit a prohodit pár slov. Byl to třeba houslista 

Václav Hudeček, spisovatel Ladislav Mňačko, anebo hokejový bran-

kář Vlado Dzurilla. Vzpomínám si, že ten přinesl i svoje víno z okolí 

Bratislavy. Těch jmen bylo ale daleko víc.

Tak, ze světa zpátky do Zvole. Kdy Ti táta prvně půjčil auto?
Bylo mi asi šestnáct a to auto zrovna bylo nepojízdné. Já ho dal dohro-

mady a táta byl neskrývaně rád. Dovolil mi, abych ho „jel project“, ale 

jen tak v naší ulici, nikam daleko. Jak mi bylo osmnáct, pořídil jsem si 

řidičák a už to bylo bez problémů.

Něco jsem slyšel o tom, že Vám za války Němci auto taky zabavili. Je to tak?
Je to pravda. Těsně před válkou si naši pořídili nové auto Škoda–Rapid. 

Na konci války, když už Němcům docházela technika i pohonné hmoty, 

ho našim skutečně zabrali. Škoda. To auto bylo moderní a na něm byl 

vlastně hned po válce postaven Tudor. A ten byl hodně vyhledávanou 

značkou. Vrátili jsme se k původní Pragovce a v té se ještě po čase povo-

zila Olga s Jaromírem.

Stal ses rodinným opravářem?
Kdepak, doba pokročila a dnes je všechno jinak. Sourozencům po-

můžu jen sem – tam někdy a jen něco malého. Dnes jsou už delší čas 

servisní praktiky a možnosti jiné. Tak říkajíc na koleně už velké věci 

nejdou. A já, pokud někdo zavolá, tak opravím jen nějakou naléhavost. 

Pro potěšení, ne na výdělek. A to ještě jen autoelektriku, mechanické 

práce už vůbec ne.

Ještě v žákovském dresu, to byla tak měšťanka, Tě bylo vidět hrát fotbal. Ta 
přezdívka „Dýda“… tipoval bych Frantu Malířského a Tondu Boháčka…
ta byla podle brazilského záložníka Dida, co tu hrál na zájezdě za slavné 
Botafogo?
Kdepak, Franta s Tondou ji možná vymysleli, ale bylo to už dřív jak 

v roce 1955. Přesně už to nevím, ale volali na mě tak před měšťankou, 

hned v národní škole.

Co fotbal dneska?
Zajímá mě ta absolutní špička. Když se hraje mistrovství světa anebo 

naše národní mužstvo. Ale rozhodně koukám víc, jak brácha. Jarda 

tu tolik let chytal ve fotbalu a hrál i hokej, ale dneska ho nejvíc láká 

Formule 1. Auťáky. Ví, kdo zrovna vede, kde se jede jaká Velká cena, kdy 

se to vysílá. Tak je to.

Ty hodně čteš. Co nejvíc?
Všechno dohromady. Nejvíc historii, záhady a vesmír. To mě baví.

Šlo by povídat ještě dál. Víc o tom, o čem už šla řeč, přidat něco o obci, se 
Zdeňkem se dá povídat příjemně a vlastně do nekonečna.

Tak, Zdeňku – hodně zdraví a za deset let zase ahoj!

Vladimír Zápotocký
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Reprezentanti osady Černíky na Vánočním 
turnaji v Ping-pongu ve Zvoli

Mikuláš navštívil děti v Černíkách 

Zatímco se v předvánočním hektickém období 

peče cukroví, lidé shání dárky, smýčí svá obyd-

lí a připravují se na nejkrásnější svátky roku, 

parta sportovců z Černíků se dohodla, že se 

v sobotu 10. prosince 2011 zúčastní vánočního 

turnaje ve stolním tenisu ve Zvoli. 

Původně mělo v turnaji reprezentovat Černíky 

družstvo složené z dvanácti osob, z čehož tři 

byly ženy. Nakonec ale soupiska obsahovala 

pouze jednu ženu a šest mužů. Věkové složení 

družstva bylo od sedmnácti do šedesáti pěti let. 

Těchto sedm statečných se vzdalo sobotního 

lenošení a raději oprášili své tenisové rakety 

a společně dorazily do zvolenské tělocvičny 

místní základní školy.  

Klobouk dolů před sportovci starší genera-

ce, zejména Tondou Kolínským a Tomášem 

Borešem, kteří se do turnaje vrhli s mladickou 

vášní. Dle jejich sdělení hráli stolní tenis na-

posledy před nějakým tím desetiletím, ale o to 

urputnějšími byli soupeři.

Nejmladším účastníkem turnaje byl Patrik 

Podhorecký z Černíků. Jedinou ženskou repre-

zentantkou Černíků byla Alena Betincová, která 

původně přijela pouze fandit. Nakonec se přeci 

jen rozhodla vzít pálku do ruky. Ač byla indis-

ponována nesportovní obuví i oblečením, účast 

v bojích na zelených stolech si užila.

Nejlepší umístění z černických hráčů získal 

Jakub Talík, který se jako jediný zúčastnil semi-

fi nálových bojů. Za vydatného fandění spolubo-

jovníků se urputně pral o každý míček. Nakonec 

skončil na čtvrtém místě s „bramborovou medai-

lí“, ale i tu Černičtí dokázali ocenit. 

Všichni účastníci turnaje si skvěle zasoutěžili, 

pobavili se, poznali pár nových lidí a hlavně 

protáhli tělo. Bylo to velmi příjemné odpoled-

ne v dobré společnosti, které připravili zástup-

ci oddílu stolního tenisu ve Zvoli.

Celý rok budou Černičtí trénovat a těšit se 

na další turnaj. Těšte se taky! Děkujeme.

Redakce

Jen co Černičtí obyvatelé na konci listopadu slavnostně zasadili na po-

zemku ČZS vánoční jedličku Viktorku, už se těšili na její slavnostní 

rozsvícení se slibovanou Mikulášskou nadílkou.

Tato událost se odehrála dne 3. 12. 2011 a byla zatím jednou z nej-

větších akcí, které Černíky zažily v roce 2011. Přišla asi stovka lidí, 

kromě místních obyvatel z Černíků dorazili i návštěvníci z nedalekého 

Oleška, Březové, Zvole i Nové Zvole. Svou přítomností nás přišel pod-

pořit i starosta Miroslav Stoklasa. 

Ke třetí hodině odpoledne se začali trousit rodiče se svými ratolest-

mi. U vchodu na parcelu vítala děti dvojice anděla s čertem. Zatímco 

Reprezentanti z Černíků: zleva: Jakub Talík, Patrik Podhorecký, Antonín Kolínský, Petr Hanzl, Tomáš 
Boreš a Rastislav Betinec

Všichni účastníci vánočního turnaje ve stolním tenise
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usměvavý anděl rozdával u vchodu každému 

dítku „mikulášský penízek“, čertík některým 

malým návštěvníkům naháněl strach. Ten ale 

nakonec děti díky očekávání Mikuláše překo-

naly a vstoupily dovnitř. 

Pro všechny byl celou dobu otevřen stánek 

s občerstvením. Většina lidí si zakoupila špe-

káčky nebo párky k opečení na rozdělaném 

táboráku. K pití byly k dispozici typicky ad-

ventní alkoholické i nealkoholické nápoje. 

Slavnostní odpoledne zahájil a moderoval 

předseda ČZS Rastislav Betinec. V úvodu 

byl všem rozdán text adventního hitu Václava 

Neckáře „Půlnoční“. Aby si ho mohli všichni 

sborově zazpívat při závěrečném rozsvěcení 

stromku, tak si ho hned zkušebně zazpívali. 

Poté předseda zavolal dlouho očekávaného 

Mikuláše. Děti si u něj mohly za „mikulášský 

penízek“ vyměnit dárkový balíček s dobrota-

mi. Musely však přidat krátkou písničku či 

básničku na pódiu u mikrofonu.

Po počátečním váhání šel mikrofon z ručky 

do ručky a děti s obdivuhodnou kuráží před-

váděly všem přítomným své umění a talent. 

Mikuláš, čert i anděl byli nadšení a rozdávali 

jeden dárkový balíček za druhým. 

Když byly všechny dětské výkony odměně-

ny, nastal čas pro slavnostní rozsvícení vá-

nočního stromu. Za sborového zpěvu všech 

přítomných písně „Půlnoční“ se rozsvítil 

strom Viktorka, který zazářil modro-bílou 

barvou do nadcházející tmy. Byla to velmi 

slavnostní chvíle, která byla předzvěstí při-

cházejících vánočních svátků. 

Za skvělou přípravu i průběh celého odpoled-

ne vděčíme skvělé partě z ČZS, která celou 

akci vymyslela a zorganizovala.

Redakce

Český zahradkářský svaz
                 Aktivity zahrádkářů v Černíkách

Základní organizace ČZS v naší osadě má v současné době 105 členů.  Tato organizace existuje již 55 let. Organizaci zastupuje výbor, v jehož čele 

stojí volený předseda. Ten byl v roce 2011 volen již posedmé a stal se jím Rastislav Betinec z Černíků. Svého úřadu se ujal v červnu 2011 po odstou-

pivším Ondřejovi Maškovi. 

V loňském roce se opět zvýšil počet členů ZO. Značí to, že lidé mají zájem o veřejný život v osadě. Výbor, který se pravidelně schází, plánuje a reali-

zuje akce, svou činností zásadně ovlivňuje dění v osadě. Hlavní činnost členů ZO se soustřeďuje na péči o společnou parcelu, na které se odehrávají 

veškeré akce. Zahrádkáři zajišťují poskytování služeb jako je sběr železa, půjčování techniky, mechanizace a zahradních stolů, jakož i pronájem par-

cely k soukromým účelům. Při organizaci pořádaných akcí je pomoc členů ČZS velmi významná. 

Pod záštitou ZO Černíky ČZS probíhal v loňském roce v osadě celkem čilý společenský život. O nejvýznamnějších akcích vás od poloviny loňského 

roku pravidelně informujeme ve Zvolských novinách. 

Co připravuje ZO ČZS v novém roce 2012?

• Výroční členská schůze – pro členy ČSZ se bude konat dne 2. 6. 2012

• Dětský den – plánuje se na zahájení prázdnin – datum bude upřesněno

• Černická koloběžka – 1. ročník závodu na koloběžkách se uskuteční 1. 9. 2012

Zahrádkáři se chystají na rozsáhlou rekonstrukci zahradní parcely a stánku pro občerstvení, na přívod vody na WC a další a další akce, o kterých 

budete informování prostřednictvím Zvolských novin.   

Za ČZS předseda ZO Rastislav Betinec
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ZE ŠKOLY

Zasloužené bronzové medaile!

Zápis

 ...a takto jsme se 
bavili už před 
Silvestrem

Ve čtvrtek 15. prosince se podařilo našim klukům vybojovat v okresním 

kole hokejového turnaje třetí místo! Je to velký úspěch především proto, 

že týmy soupeřů  disponují i hráči z hokejových klubů. Vítězství nad 

námi si mohly zapsat jen Černošice a Rudná.

Mezi hokejisty 5. tříd se rozhodně neztratili ani  dva druháci a jeden třeťák – 

Ondřej Lesák, Richard Němec a Oliver Kasim (celá sestava pod fotografi í).

Letos jsme rozšířili naši výstroj o hokejové chrániče a přilby. Jediné, co nám 

ještě scházelo byly hokejové dresy. Díky velké podpoře rodičů Ondry se mů-

žeme těšit, že na turnaji 1. a 2. tříd v únoru vyjedeme v plné parádě!

Lesákovým děkujeme a klukům blahopřejeme! Jana Němcová

23. leden. Pro mnoho budoucích prvňáčků den D. Někteří nemohou 

dospat, jiní se trochu obávají, ale nikdo nepláče a nedrží se urputně 

veřejí, aby ho rodiče nemohli strčit do jámy lvové. Naopak. Děti vcháze-

jí statečně s touhou svými vědomostmi osvobodit princeznu. A úkoly? 

Zatímco adept na vzdělání pečlivě skládá rybičky, paní učitelka za jeho 

zády sleduje pravolevou orientaci. Zajíčkovi se zpřeházela zelenina -  vý-

borně, to nám prozradí, zda už zájemce o vzdělání umí barvy, základní 

geometrické tvary a do kolika napočítá. Tedy elementární matematické 

představy. Rozstříhaný obrázek pomůže odhalit představivost, dotváření 

obrazu a  orientaci v prostoru – nad, pod, níž, výš..., a v neposlední řadě 

i sluchovou percepci při poznávání prvních hlásek. Chůze přes „potok 

po kamenech“ vyjeví úroveň hrubé motoriky. Překreslení obrázku ukáže 

zrakovou diferenciaci, úroveň grafomotoriky, držení tužky. Logopedická 

básnička vypátrá případné logopedické vady. A závěrečná básnička 

nebo písnička pro princeznu naznačí stupeň paměti. Díky celému tomu-

to putování také poznáme, do jaké míry řeší žáček problém samostatně.

Letos se nám přihlásilo 42 dětí. Máme velkou radost, že je o naši školu 

zájem, ale bohužel, její kapacita umožňuje otevřít pouze jednu 1. třídu 

do počtu 30.  Z toho důvodu, i když velmi nerada, budu muset některé 

zájemce zklamat. Naštěstí je zde škola ve Vraném, která je připravena 

všechny, kteří se nedostanou k nám, přijmout.

Lucie Strejcová

30. ledna 2011 se konalo již tradiční bruslení rodičů a dětí v Černošicích.

Tentokrát jsme zvolili téma MAŠKARY.

Po ledě se pohybovala celé plejáda úžasných nápaditých kostýmů. Góly 

dávali kouzelníci, vodníci, karkulky i princezny. Velmi dobré výkony pak 

byly oceněny malým občerstvením. Za výbornou organizaci můžeme po-

děkovat „čarodějnici“ Janě Němcové, která zajistila i krásnou tombolu.

Věra Kučová

Horní řada: Oliver Kasim, Jan Schlosser, Dan Dvořák,  Dominik Válek, 
Šimon Gabriel, Martin Němec, Matěj Kopecký. Dolní řada: Richard 
Němec, Ondřej Lesák, Alexandr Kasim
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SK ZVOLE

Tento způsob zimy zdá se být poněkud...
Letošní zima nám ukazuje opravdu hodně svých 

tváří. Nejprve dlouho teplo, že i o Vánocích 

kvetou sedmikrásky a rozkvétá zlatý déšť a pak 

mrazy jak v Rusku. Na druhou stranu úžasná 

pestrost pro sportování. Za tepla se dalo být bez 

mrznutí dlouho na procházkách, „běhači“ si 

přišli na své, a to nejen ti orientační. Faktem je, 

že právě tradiční Novoroční orientační běh byl 

za nezvykle příjemného teplého počasí. Na pře-

lomu ledna a února nám zamrznul rybník, a tak 

si bruslaři a hokejisté přišli na své. Led byl bez 

sněhu krásně hladký, takže stačilo přijít, nazout 

brusle a jelo se. A pro ty, komu tyhle možnosti 

nestačí nebo nevyhovují, si již tradičně oddíly 

našeho sportovního klubu připravily na násle-

dující rok spoustu veřejných akcí, na které jste 

všichni srdečně zváni. Stačí si jen vybrat z uvede-

né tabulky.                           Michaela Řezníková

termín 
konání

název oddíl místo konání

Zvolský velikonoční turnaj stolní tenis Zvolská škola

14. 4. 12 Zvolský velikonoční turnaj šachy místnost pod MŠ Zvole

28. 4. 12 Zvolský rapid šachy sokolovna Vrané nad Vlt.

11. 5. 12 Orientační závod pro školy orientační běh Zvole

Zvolský jarní turnaj stolní tenis + šachy Dolní Břežany

4. 5. 12 Břežanský orienťák orientační běh Dolní Břežany

20. 5. 12 Jarní orientační běh orientační běh Zvole

Zvolský podzimní turnaj stolní tenis Zvolská škola

září 2012 Orientační závod pro školy orientační běh Dolní Břežany

září 2012 Zvolský orienťák orientační běh Zvole

10. 11. 12 Zvolský dětský rapid šachy Základní škola Jílové

17. 11. 12 Zvolský blesk šachy Sokolovna Vrané nad Vlt.

Zvolský vánoční turnaj stolní tenis Zvolská škola

15. 12. 12 Zvolský vánoční turnaj šachy místnost pod MŠ Zvole

Hledání kontrol na Nový rok

Vánoční šachový turnaj 2011

V poledne na Nový rok, jako již tradičně, se 

uskutečnil Novoroční orientační běh. Tradiční 

byl i prostor, kde se závod pořádal, a to v obec-

ním lese za bývalým prasečákem. Padesátka do-

spělých a dětí se vydala do lesa hledat kontroly. 

Cílem bylo najít všech dvacet kontrol v co nej-

kratším čase. Někteří společnou mapu nejdříve 

důkladně prostudovávali, aby pak mohli jít na-

jisto, jiní šli v časovém limitu do lesa spíše kon-

troly „vyhoubařit“. Počasí nám letos přálo a tak 

na všech účastnících byla vidět spokojenost 

s tímto – pro některé již tradičním – vstupem 

do nového roku. Tak nezapomeňte a po příštím 

Silvestru přijďte i vy.                                        

Tomáš Hájek

V sobotu 17. prosince 2011 se hrál 7. ročník tradičního Vánočního tur-

naje. V turnaji dětí hrálo 11 hráčů. Turnaj dospělých si zahrálo 8 hráčů. 

Oba turnaje se hrály se na sedm kol tempem 2x 20 minut. 

Dětský turnaj byl dramatický až do poslední partie. Teprve v posledním 

kole bratrovražedný souboj rozhodl o vítězství Ondry Sklenáře. Druhá 

skončila Maruška Hánělová a třetí Adam Sklenář. Bramborovou medaili 

vybojoval Ondra Saska. Loňská vítězka Dominika Holubová skončila 

letos na pátém místě. Za ní skončili na šestém místě Tomáš Jungmann, 

sedmý Marek Holub, osmý Daniil Masagutov, devátý Patrik Číšek, desá-

tý Marek Tyller a na jedenáctém místě Lenka Jungmannová. 

V turnaji dospělých získal první místo celkem suverénně Lukáš Boček, 

když v sedmi partiích ztratil jen půlbod za remízu s Ondrou Strakou. 

Druhé místo překvapivě, ale zaslouženě vybo-

joval Béďa Chaloupka ml. Třetí skončil mladší 

z Martinů Jungmannů před svým tátou, které-

ho ve vzájemné partii porazil. Na pátém místě skončil Ondra Straka, 

za ním byl šestý Ondra Máslo, sedmý pak pan Bušek a osmá paní 

Sklenářová.

Zvláštní ocenění dostal Béďa Chaloupka st. za skvělý gastronomický ser-

vis v průběhu všech turnajů, které jsme na podzim pořádali. Tekutého 

ocenění se dostalo i Béďovi Chaloupkovi ml. za výborné vedení A muž-

stva dospělých v loňské i letošní sezóně.

Po skončení dopoledních turnajů a vyhlášení výsledků se hrál turnaj 

v holanďanech, kterého se zúčastnilo 6 dvojic. Šest nasazených hráčů si 

z mikulášské čepice vytáhlo svého spoluhráče do dvojice. Turnaj se hrál 

na pět kol systémem „každý s každým“. Turnaj vyhráli Ondra Straka 

s Markem Holubem.                                                              Luděk Straka

Velké poděkování občanům

Dovolte nám, abychom poděkovali všem 

občanům, kteří fi nančně přispěli na projekt 

DEJME DÁREK KOSTELU sv. Markéty 

ve Zvoli.

Podařilo se vybrat částku 67 728 Kč. 

Z dosaženého výsledku máme ohromnou 

RADOST, PROTOŽE JSME TAK 

PŘÍZNIVÝ VÝTĚŽEK PROJEKTU 

NEČEKALY.

Nainstalované osvětlení si budete moci 

prohlédnout 27. dubna 2012, kdy se 

v kostele uskuteční koncert žáků lidové školy.

Ještě jednou všem dárcům z celého srdce 

děkujeme.

Za SK Zvole Michaela Mařáková 
a Jana Straková
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Akce Termín Pořadatel (garance) 
Zájezd do divadla Bez zábradlí: Blbec k večeři 22. 2. 2012 ŠSKK OÚ Zvole

Beseda: Podruhé v Himalájích, expedice Imja Tse 27. 2. 2012 ŠSKK OÚ Zvole

Vítání jara, vynášení Moreny 25. 3.12 ZŠ Zvole

Velikonoční výstava 3. 4. 2012 ZŠ Zvole

Čarodějnice 30. 4. 2012 OÚ Zvole

Zvolský běh – 10. ročník 19. 5. 2012 ŠSKK OÚ Zvole

Zvolský orientační běh 20. 5. 2012 OB SK Zvole

Noc kostelů 25. 5. 2012

Zájezd do divadla duben – bude upřesněno ŠSKK OÚ Zvole

Vítání občánků květen – bude upřesněno OÚ Zvole

Setkání s jubilanty květen – bude upřesněno OÚ Zvole

Dětský den 2. 6. 2012 ŠSKK OÚ Zvole

Kulturní, sportovní a společenský zvolský kalendář 2012

Strana 
jednorázové/celoroční

Celá strana Poloviční Čtvrtina Šestina Osmina

Poslední 3 000/10 000 1 800/6 000    

Vnitřní 1 800/6 000 1 000/3 500 600/2 000 500/1 700 400/1 400

Ceník inzercí Zvolských novin


